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نگـــــره
فیلترینگ اینترنت برای چه کسانی 

برداشته می شود؟
گره صیانت در دولت!

ظاهرا مجلس در پیگیری طرح صیانت از 
کاربران فضای مجازی ناامید شده و توپ را 
در زمین دولت انداخته است. دو روز قبل عضو 
کمیسیون اجتماعی مجلس گفته بود: در طرح 
صیانت نه کندی اینترنت و نه محدودیت پیام 
رسان های خارجی را شاهد هستیم. باید بپذیریم 
بحث فضای مجازی در دنیا قاعده مند است؛ به 
این معنا که این فضا به لحاظ اخلاقی، امنیتی 
و خانوادگی با این همه هجمه که در دنیا وجود 
دارد  ولنگار نیست. هدف طرح صیانت قانونمند 
کردن است، اینکه ما در این موضوع از فیلتر 
شدن و کندی اینترنت می گوییم اشتباه است 
و در این طرح نیست؛ اگر بعدها بنا به دلایلی 
سرعت اینترنت کم و زیاد و محدودیت در 
شبکه های اینترنتی پیش بیاید به طرح صیانت 
ارتباطی ندارد. کیومرث سرمدی واله در پاسخ 
به این سوال که آیا بهتر نیست ابتدا تمام جوانب 
طرح صیانت را نمایندگان مجلس در نظر 
بگیرند تا در اجرای این طرح آینده ای مشابه 
طرح حذف ارز ترجیحی نبینیم، پاسخ داد: 
آنچه در مباحث و تجاربی که بوده به عنوان 
عبرت و تجربه  موفق یا ناموفق استفاده می کنیم 
که کاملا موافق هستم. لذا ما باید در این طرح 
جوانب را خیلی بهتر، محکم تر و کارشناسی تر 

بپذیریم و دچار افراط و تفریط نشویم. 
 گام دیگر برداشته شد

روز گذشته گام دیگر رها سازی مجلس از 
صیانت برداشته شد. یک عضو کارگروه تعیین 
مصادیق محتوای مجرمانه رایانه ای تاکید کرد: 
در حال حرکت به سمتی هستیم تا اینترنت 
بدون فیلتر توسعه پیدا کند؛ ابتدا فیلترینگ 
اینترنت برای گروه های هدف برداشته می شود 
و ان شاءا... این موضوع گسترش پیدا خواهد 
کرد و در نهایت تنها یکسری سایت های 
خاص که منجر به گسترش فساد می شوند 
فیلتر خواهند ماند. سید جواد حسینی کیا 
در حاشیه جلسه روز یکشنبه ۲۶ تیر ۱۴۰۱ 
مجلس شورای اسلامی در جمع خبرنگاران 
درباره وضعیت فیلترینگ اینترنت اظهار کرد: 
برخلاف برخی نگاه هایی که درباره فیلترینگ 
وجود دارد، در حال برداشتن فیلترینگ 
اینترنت برای اساتید و اعضای هیات علمی 
برخی دانشگاه های خاص هستیم. این طرح 
در مقطعی کوتاه و به شکل آزمایشی اجرا 
می شود. وی افزود: در گام بعدی، این طرح 
برای اساتید کل دانشگاه های کشور اجرا 
خواهد شد و اینترنت بدون فیلتر در داخل 
دانشگاه ها در دسترس اساتید قرار می گیرد. 
این نماینده مجلس با بیان اینکه »تا پیش از 
بررسی و اجرایی شدن طرح صیانت از فضای 
مجازی، کمیته تعیین مصادیق مجرمانه 
نقش کلیدی را در کشور برعهده دارد«، تاکید 
کرد: در حال حرکت به سمتی هستیم تا 
اینترنت بدون فیلتر توسعه پیدا کند؛ ابتدا 
فیلترینگ اینترنت برای گروه های هدف 
.. این موضوع  . برداشته می شود و ان شاءا
گسترش پیدا خواهد کرد و در نهایت تنها یک 
سری سایت های خاص که منجر به گسترش 
فساد می شوند فیلتر خواهند ماند. حسینی 
کیا با تاکید بر اینکه باید فیلترینگ را در 
شرایطی قرار دهیم که افرادی که ظرفیت 
لغزش دارند با محدودیت مواجه شوند، گفت: 
امروز درباره یک سری افراد با توجه به سن و 
جایگاه علمی که دارند این احساس وجود دارد 
که اگر اینترنت آزاد در اختیار آنها قرار بگیرد، 
این گروه به سمت استفاده نادرست از فضای 
مجازی نمی روند؛ این افراد مصداق کسانی 
هستند که مبتلا به دیابت هستند و خودشان 
در برابر استفاده از شیرینی پرهیز می کنند. 
وی همچنین در پاسخ به پرسشی درباره 
کاهش سطح دسترسی کاربران اینترنت 
گفت: در این زمینه وزارت ارتباطات و فناوری 
اطلاعات باید پاسخگو باشد. این عضو کمیته 
تعیین مصادیق مجرمانه رایانه ای تصریح کرد: 
نگاه اساسی نظام بر این است که فیلترینگ 
اینترنت برداشته شود اما این اتفاق در صورتی 
رخ می دهد که شرایط آن وجود داشته باشد و 
شرایط امنی در فضای مجازی به وجود بیاید 
که گرگ ها جولان ندهند؛ امروز پلتفرم های 
فضای مجازی نظیر تلگرام در اختیار این 
گرگ ها قرار دارد. باید فضا و زیرساختی را 
ایجاد کنیم که خودمان سوار بر بستر فضای 
مجازی باشیم و نگذاریم که فسادی در این 
مجموعه رخ دهد و مطالب غیراخلاقی در آن 

نشر پیدا کند. 
 فیلترینگ اینترنت برای اساتید 

دانشگاه ها برداشته می شود
از سوی دیگر تسهیلاتی برای اساتید 
دانشگاه ها در نظر گرفته شده است. یک عضو 
کارگروه تعیین مصادیق محتوای مجرمانه 
رایانه ای از رفع فیلترینگ اینترنت برای اساتید 
دانشگاه ها خبر داد. سید جواد حسینی کیا 
در پاسخ به پرسش ایسنا درباره وضعیت 
فیلترینگ اینترنت اظهار کرد: برخلاف برخی 
نگاه هایی که درباره فیلترینگ وجود دارد، در 
حال برداشتن فیلترینگ اینترنت برای اساتید 
و اعضای هیات علمی برخی دانشگاه های 
خاص هستیم. این طرح در مقطعی کوتاه و به 
شکل آزمایشی اجرا می شود. وی افزود: در گام 
بعدی، این طرح برای اساتید کل دانشگاه های 
کشور اجرا خواهد شد و اینترنت بدون فیلتر 
در داخل دانشگاه ها در دسترس اساتید قرار 

می گیرد. 

آرمان ملی - حمید شجاعی: شاید کمتر کسی فکر می کرد 
که شرایط برجام به جایی برسد که رسیدن به توافق بیش از گذشته 
سخت تر شود. آنچه مسلم است پس از عدم دستیابی به توافق در 
مذاکرات وین و پس از چندی عدم نتیجه گیری در مذاکرات 3 
جانبه دوحه قطر بسیاری از تحلیلگران رسیدن به توافق را امری به 
مراتب مشکل تر قلمداد می کنند اما در عین حال معتقدند که تحت 
هر شرایطی ایران، آمریکا و سایر طرف ها هیچ چاره ای جز مذاکره 
برای رسیدن به توافق نخواهند داشت. حال این مذاکره طی مدت 
کوتاهی به نتیجه برسد یا اینکه مدت های مدیدی را برای رسیدن به 
توافق طی کند. به همین جهت نیز طرفین مذاکره کننده علاوه بر 
تاکید بر مذاکره و رویکردهای سازنده در گفت وگو؛  از برخی اقدامات 
و اظهار نظرها در حاشیه  و حول محور این توافق نیز غافل نمی شوند. 
چنانکه برخی معتقدند که سفر اخیر جو بایدن رئیس جمهور آمریکا 
به منطقه خاورمیانه و حضور در رژیم صهیونیستی و عربستان و 
اظهاراتش پیرامون برجام و ایران بوده است. هر چند که برخی دیگر 
بیان می کنند سفر ولادیمیر پوتین به تهران نیز به جز بحث پیگیری 
هفتمین نشست روند آستانه و روابط دوجانبه در خصوص مسائل 
پیرامونی برجام و احیای این توافق خواهد بود و شاید در این سفر 
نیز بسیاری از مسائل حل و فصل شود. این در حالی است که ایران 
همواره بر طبق نص صریح برجام و تعهد به وظایف خود عمل کرده 
و اگر هم با توجه به عدم پایبندی برخی طرفین به توافق گام های 
عقب نشینی را  برداشته باز هم در چارچوب برجام بوده است. حتی 
در مذاکرات احیای برجام نیز خواسته  ایران کاملا مشروع و قانونی 
بوده و این غربی ها بوده اند که خواسته های فرابرجامی را مطرح 
کرده و مذاکرات را به دست انداز انداخته اند. باید دید غربی ها به 
واقع خواهان احیای برجام هستند یا همچنان سیاست اتلاف وقت 

را پیش خواهند گرفت. 
  تاثیر رویکردهای طرفین بر شرایط مذاکرات

خواسته های فرابرجامی آمریکا حتی به گواه اروپایی ها نیز از 
علت مهم به نتیجه نرسیدن مذاکرات در دوحه بود. خواسته هایی 
چون مذاکره در باب قدرت دفاعی یا سیاست های منطقه ای 
ایران که مقامات کشورمان بارها با قاطعیت اعلام کرده اند در 
هیچ یک از این موارد مذاکره ای صورت نخواهد گرفت. از طرفی 
غربی ها همواره در پی این مساله بوده اند که قبل از رسیدن ایران 
به نقطه گریز هسته ای با کشورمان به توافق برسند تا ایران به 

سمت وسوی سلاح هسته ای حرکت نکند. این در حالی است که 
مسئولان کشورمان بارها بر این نکته تاکید کرده اند که هدف ایران 
از دستیابی به فناوری هسته ای نه دستیابی به سلاح هسته ای؛ 
که استفاده صلح آمیز از فناوری هسته ای است. چه اینکه مقام 
معظم رهبری نیزدر فروردین سال ۱3۸۹ و در پیام به نخستین 
کنفرانس بین المللی خلع سلاح هسته ای و عدم اشاعه سال ها 
طی فتوایی کاربرد سلاح  هسته ای را حرام اعلام کردند. با این 
حال عده ای معتقدند که سفر بایدن به منطقه برای حمایت از 
عربستان و رژیم صهیونیستی و ایجاد محدودیت هایی به جهت 
منطقه ای برای ایران است. محمدجواد لاریجانی؛ دبیر سابق 
ستاد حقوق بشر ایران در این خصوص می گوید: »در سفر بایدن 
به رژیم صهیونیستی آنها هم قسم شدند تا نگذارند ایران به سلاح 
هسته ای دست پیدا کند و طبیعتا ما مطابق فتوای مقام معظم 
رهبری و شرع اجازه نداریم تا به دنبال تولید سلاح های کشتار 
جمعی از جمله اتم پیش برویم، اما اگر بخواهیم این کار را انجام 
دهیم کسی نمی تواند جلوی ما را بگیرد. کندی که در جریان 
برجام اتفاق افتاد به سرعت بازسازی می شود و توان هسته ای ایران 
چیزی نیست که با بمباران از بین برود چراکه تحلیلگران نظامی 
می گویند که توانمندی جمهوری اسلامی ایران محصور نیست.« 
قدر مسلم اینکه ایران بنا به فتوای مقام معظم رهبری به سمت 
سلاح هسته ای نمی رود نافی توانایی ایران نیست و همین مساله 
که غربی ها از آن تحت عنوان نقطه گریز هسته ای یاد می  کنند 
باعث خواهد شد تا طرفین بر اساس شرایط و توانایی های امروز به 

مذاکره پرداخته و امتیاز بگیرند. 

  درباره سیاست های منطقه ای مذاکره نمی کنیم 
رئیس شورای راهبردی روابط خارجی اظهار داشت: صحبت 
کردن درخصوص ناتوی خاورمیانه ای تنها یک تفکر سطحی است 
و عربستان تاکید کرد که این امر مطرح نیست. سید کمال خرازی 
گفت: اسرائیل در مرحله ضعف قرار دارد و حمایت های بایدن آنها را 
به صدر برنمی گرداند. وی افزود: هدف قرار دادن امنیت ما از داخل 
کشورهای همجوار با پاسخ ما به این کشورها و پاسخ مستقیم به 
اسرائیل همراه خواهد بود. ما مانورهای گسترده ای برای هدف قرار 
دادن عمق اسرائیل در صورت هدف قرار گرفتن نیروگاه های حساس 
خود انجام دادیم. خرازی ادامه داد: آمریکا تضمین هایی درخصوص 
حفظ توافق هسته ای نداده است و این امر هرگونه توافق را از بین 
می برد. رئیس شورای راهبردی روابط خارجی تاکید کرد: تنها 
راه حل بحران های منطقه ایجاد مجمع گفت وگوهای منطقه ای 
برای حل اختلافات سیاسی و امنیتی است. قطر پیشنهاد های 
مهمی درخصوص گفت وگوهای منطقه ای مطرح کرد و ما آمادگی 
کامل خود در این خصوص را اعلام کردیم. ما دعوت به برگزاری 
گفت وگوی منطقه ای با حضور کشورهای مهم از جمله عربستان، 
ترکیه، مصر، قطر و غیره می کنیم. وی اذعان کرد: ایران با هیچ کس 
درخصوص برنامه موشکی و سیاست های منطقه ای مذاکره نخواهد 
کرد زیرا این امر به معنای تسلیم شدن است. خرازی تصریح کرد: 
بر هیچ کس پوشیده نیست که ما توانایی فنی برای ساخت بمب 
هسته ای را داریم اما تصمیمی در این خصوص نداریم. تنها طی چند 
روز میزان غنی سازی اورانیوم را از ۲۰ درصد به ۶۰ درصد رساندیم 

و به راحتی می توانیم به ۹۰درصد نیز برسانیم. 
 داشتن توانایی به معنای تمایل برای انجام دادن نیست

نماینده روسیه در سازمان های بین المللی در وین در صفحه 
توییترش تاکید کرد، توانایی ساخت سلاح هسته ای به معنای 
رفتن به دنبال آن نیست؛ عالی رتبه ترین مقامات ایران از مدت ها 
پیش گفته اند که تولید تسلیحات هسته ای در دکترین نظامی ایران 
جایی ندارد.  میخائیل اولیانوف، در واکنش به توییت خبرنگاری که 
اظهارات سید کمال خرازی، رئیس شورای راهبردی روابط خارجی 
درباره برنامه هسته ای ایران را بازنشر داده بود، در صفحه توییترش 
نوشت: داشتن توانایی به معنای تمایل یا برنامه ریزی برای انجام 
دادن آن نیست. در هر صورت، وضع فعلی برنامه هسته ای ایران، 

حاصل سیاست فشار حداکثری ترامپ بایدن است. 

مرتضی مکی در گفت وگو با »آرمان ملی«: 
بایدن » پلن بی «خود را آغاز کرد

 اختلاف میان بایدن و اسرائیل 
در قبال ایران زیاد است

 بایدن به سمت جنگ با ایران نمی رود
پورحسین:  ملی-  آرمان 
نخست وزیر موقت اسرائیل در 
جلسه هفتگی کابینه گفت که در 
دیدار با رئیس جمهوری آمریکا در 
جریان سفر اخیر او به سرزمین های 
اشغالی مخالفت خود را با حصول 
هرگونه توافق بر سر موضوع هسته ای ایران اعلام کرده 
است. نخست وزیر رژیم صهیونیستی همچنین گفت 
که به بایدن تاکید کرده است، اسرائیل حق خود را 
برای اقدام دیپلماتیک و هر اقدام دیگری برای مقابله 
با آنچه دستیابی ایران به سلاح هسته  ای عنوان کرد، 
محفوظ می داند. در همین حال و در پایان سفر بایدن 
به سرزمین های اشغالی یک سند مشترک موسوم به 
اعلانیه بیت  المقدس منتشر شد که روابط راهبردی میان 
آمریکا و اسرائیل در سال  های آینده تشریح شده و در 
بخش  هایی از آن در رابطه با ایران آمده است که آمریکا و 
اسرائیل مانع از دستیابی ایران به سلاح هسته  ای خواهند 
شد. این در حالی است که بسیاری بر این باورند اختلاف 
نظر میان بایدن و سران دولت اسرائیل در جریان این سفر 
مشهود بوده  است. در راستای بررسی این مساله »آرمان 
ملی« گفت وگویی با مرتضی مکی، تحلیلگر ارشد مسائل 

بین الملل  داشته است که در ادامه می خوانید. 
 چه مولفه ای سبب می شود تا در سفر بایدن به 

خاورمیانه اجماعی علیه ایران شکل نگیرد؟ 
باید توجه داشت که یک متغیر بسیار مهم در عرصه 
سیاسی وجود دارد که باید مورد توجه قرار گیرد. این 
متغیر که در سیاست های خاورمیانه ای آمریکا دیده 
می شود، تفاوت نگاه ها در آمریکا در زمینه تقابل با ایران 
است. امروز دو نگاه فکری متفاوت در آمریکا وجود دارد 
که هر کدام برای تقابل با ایران نظری متفاوت دارند. یک 
گروه نئومحافظه کاران هستند که به شدت معتقد به اعمال 
سیاست های تهاجمی علیه ایران هستند و نظر نزدیکی به 
اسرائیل دارند و غالبا در حزب جمهوریخواه آمریکا فعالیت 
می کنند. گروه دیگر لیبرال ها هستند که بیشتر در میان 
حزب دموکرات آمریکا دیده می شوند. درست است که 
تفاوت زیادی در نگاه لیبرال ها و نئومحافظه کاران نسبت 
به ایران وجود ندارد و هر دوی این گروه ها بر این باور 
هستند که باید فعالیت هسته ای ایران تعطیل، قدرت 
نظامی ایران تقلیل و نفوذ منطقه ای ایران پایان یابد اما در 
نوع مقابله با ایران لیبرال ها بر این باور هستند که باید از 
مسیر سیاسی و دیپلماتیک وارد شد و نباید وارد درگیری 
سخت شد. این رویکرد در دولت اوباما پیگیری می شد 
و تقابل سخت از فهرست خارج شد. شاید در آن مقطع 
سخت ترین تحریم ها علیه ایران وضع شد اما در همان 
دوره نیز باب گفت وگو و مذاکره باز شد و طرفین به یک 

توافق رسیدند. 
 بایدن با توجه به سبقه سیاسی که دارد با هدف 

دیپلماتیک به منطقه سفر کرده بود؟
مشخصا بایدن در سفر به اسرائیل به دنبال تحکیم 
روابط با دولت اسرائیل بوده اما همچون اغلب دموکرات ها 
بر این مساله تاکید کرده است که باید از مسیر سیاسی و 
دیپلماتیک با ایران تقابل کرد و این همان اختلافی است 
که عنوان می شود میان بایدن و دولتمردان اسرائیل 
وجود داشته است. بایدن در سفر به ریاض نیز بر مساله 
راه حل دیپلماتیک تاکید می کند و در آنجا سایر کشورها 
نیز همراه می شوند و عنوان می کنند که آماده همکاری 
با ایران در منطقه هستند. سفر بایدن به همین علت آن 
چنان که اسرائیل تبلیغ می کند، برای آنها دستاوردی 
نداشته است و آنچه  پیش از سفر مدنظر داشتند، محقق 
نشد. هرچند تلاش کردند با تفاهم هایی این اختلافات 
را کمرنگ نشان دهند. نباید فراموش کرد که منطقه 
خاورمیانه از اهمیت ویژه  ای برخوردار است. یکی از دلایل 
اصلی آن هم انرژی و منابع نفت و گاز منطقه است. این 
منطقه منبع اصلی انرژی جهان است و هرگونه تحول در 
آن می تواند بر روند محاسبات سیاسی و امنیتی کل جهان 
اثرگذار باشد. از این رو آمریکا همواره سعی دارد نفوذ 
خود بر این منطقه از جهان را حفظ کند. با این وجود سفر 
کنونی بایدن به منطقه تحت تأثیر یک اتفاق مهم است 
که طی ۶ ماه گذشته جهان را متأثر کرده است. افزایش 
قیمت انرژی تحت تأثیر جنگ اوکراین یک بعد این سفر 
است. در این راستا تشویق عربستان سعودی به تولید نفت 
بیشتر برای متعادل کردن بازار یک هدف بود که به نظر 
می رسد محقق شده است و بایدن به همین علت سفر خود 

را بی نتیجه نمی داند. 
 بایدن پس از این سفر به خاورمیانه، چه 

راهبردی را در پیش خواهد گرفت؟
باید توجه داشت که درست است بایدن به دنبال مسیر 
دیپلماتیک است اما می داند که احتمال دارد ایران با 
توافق فعلی موافقت نداشته باشد. به همین علت بایدن 
به سمت اجرایی کردن پلن b خود رفته  است. بایدن 
هدف اولش احیای برجام است اما اگر این هدف محقق 
نشد به دنبال فشار شدید سیاسی و اقتصادی علیه ایران 
خواهد رفت. مشخصا در هفته های پیش رو تکلیف برجام 
مشخص خواهد شد و تعیین تکلیف برجام سیاست های 
خاورمیانه ای آمریکا را نیز مشخص خواهد کرد. امری که 
می تواند دو روی متفاوت داشته باشد. باید توجه داشت 
که سفر جو بایدن به عربستان از جنبه  هایی مهم  تر از سفر 
به اسرائیل است. این سفر در شرایطی انجام می شود که 
دموکرات  ها در سال  های اخیر انتقادات بسیار تندی را علیه 
اقدامات ناقض حقوق بشر ریاض مطرح کرده  اند. جو بایدن 
در دوران ریاست جمهوری ترامپ و انعکاس خبر قتل 
جمال خاشقچی در عرصه جهانی، از محمد بن سلمان به 
عنوان یک چهره منفور یاد کرده بود اما اکنون با توجه به 
تحولاتی که در عرصه منطقه و جهان رخ داده در تلاش 
است تا از عربستان یک متحد و شریک استراتژیک ایجاد 
کند و سفر او به این کشور در تضاد با اظهارات و رویکرد 

پیشین رئیس جمهوری ایالات متحده آمریکاست. 

  
 باید شرایط امر 

به معروف و نهی از 
منکر مراعات شود 

 پاسخ به شایعات 
فضای مجازی

  
 ما شاهد 

 بحران فرهنگی 
در جامعه هستیم

توجه والدین به فرزندان با گذشته تفاوت کرده است. دبیر 
شورای عالی انقلاب فرهنگی گفت: ما به عنوان یک انسان 
نسبت به همنوع خودمان مسئولیت نداریم؟ ما شاهد بحران 
فرهنگی در جامعه هستیم. خیلی اوقات انسان ها دچار بحران 
هدف و هدایت و سلامت می شوند. آیا همنوع نسبت به همنوع 
خود مسئولیت ندارد؟ باز پاسخ روشن است، ما سوار بر یک 
کشتی هستیم. سعیدرضا عاملی افزود: در امر به معروف و هم 
در نهی از منکر با معروف باید عمل کنیم و نمی توانیم با بدی 
معروف را ارائه کنیم و نمی توانیم از منکر با بدی جلوگیری 
کنیم. ما باید با زبان، رفتار و گفتار نیک دیگران را دعوت به 
مسیر و فرهنگ اسلامی کنیم و البته قبل از هرکس خود فرد 

آمر به معروف باید صاحب نفس پاک و عمل صالح باشد. 

در روزهای اخیر مطلبی در فضای مجازی در خصوص دختر 
آیت ا... سید احمد خاتمی در شبکه های اجتماعی با مضمون 
اینکه »زهرا سادات خاتمی دختر احمد خاتمی از دامپزشکی 
به پزشکی قم و بعد به تهران آمد، شش ماه طرح در اراک گذراند 
و ناگهان هیات علمی دانشگاه تهران شد. « منتشر شده است. 
عضو شورای عالی حوزه های علمیه گفت: انتشار مطالب کذب 
و تخریب ها به دلیل مواضعم در رابطه با بی حجابی است، با 
رانت خواری مخالفم و به هیچکس اجازه سوءاستفاده از نامم را 
نمی دهم. حجت الاسلام سید احمد خاتمی با تأکید بر اینکه این 
مطلب دروغ است، گفت: در سایت سازمان سنجش مشخص 
است که دختر بنده در کنکور سراسری پزشکی قبول شده 

است نه دامپزشکی. 

این روزها دلسوزان تاکید دارند که اقدامات در چارچوب 
قانون باشد. استاد عالی حوزه علمیه قم گفت:  باید شرایط امر به 
معروف و نهی از منکر مراعات شود. این در مورد وظیفه مردم در 
قبال یکدیگر است که در حوزه امر به معروف و نهی از منکر قرار 
می گیرد. اما جاهایی که فساد در جامعه تولید می شود، حکومت 
باید دخالت کند. آیت ا... مصطفی دوستی زنجانی افزود: این 
درباره پاره ای از افراد صدق می کند. پاره ای از افراد کمبودهای 
اقتصادی را بهانه قرار می دهند و رفتار انتقام جویانه دارند. اگر 
مسائل اقتصادی درست شود، فکر می کنم چند درصدی فرق 
می کند. چون همان طور که اشاره کردم پاره ای از افراد این 
طور عکس العمل ها را برای بروز دادن ناراحتی های خودشان 

استفاده می کنند. 

آرمان ملی – مطهره شفیعی: دیروز بار دیگر حسن روحانی 
در مرکز توجه اهالی رسانه و ساکنان یک محله پایتخت بود؛ در 
عید غدیر دفتر رئیس دولت های یازدهم و دوازدهم افتتاح شد. 
خبر آماده سازی این دفتر سال گذشته از سوی مشاور روحانی 
اعلام شده بود. محمد قوچانی، اسفندماه سال گذشته، در مطلبی 
درباره  دفتر کار روحانی نوشت: »طبق قانون همه  روسای جمهور 
پس از پایان دوره  ریاست جمهوری حق دارند از املاک دولت 
دفتری داشته باشند و هزینه  کارمندان این دفتر )که ظاهرا سقف 
آن پنج نفر است( هم با دولت وقت است. روحانی این قانون را 
درباره  خاتمی و احمدی نژاد اجرا کرد، چه دو رئیس جمهور قبل 
از این دو، به مقام رهبری و ریاست مجمع تشخیص مصلحت 
نظام رسیده بودند و دفتری جدا نمی خواستند. تحویل دفتر 
به روحانی اما از شش ماه عبور کرده است و سرانجام این کار 
انجام شد، اما به دلایل تدارکاتی و حفاظتی هنوز روحانی دفتر 
را تحویل نگرفته است و هنوز در یک سالن کوچک از خانه  

شخصی اش پذیرای ملاقات کنندگان با خویش است.«
 حمله با رمز ولنجک

»ولنجک« مدت هاست که به عنوان رمز هجمه به روحانی 
شناخته می شود و رقبای سیاسی جریان اعتدال و اصلاحات 
با داستان سرایی های سعی در فریب افکار عمومی داشتند 
که موفقیتی به دست نیاوردند. در سال ۹۶ رضا سراج، منتقد 
اصولگرای روحانی مدعی شد: » چرا روحانی فکر می کند وضع 
مردم در دولت او خوب شده؟ چرا روحانی با مردم و در میان 
مردم نیست و مسائل و مشکلات آنان را نمی فهمد؟ منزل حسن 
روحانی در منطقه ولنجک یکی از مناطق اعیان نشین تهران 
قرار دارد. سکونت در خانه چند ده میلیارد تومانی در ولنجک 
و انتخاب نیاوران و کاخ سعدآباد به عنوان محل کار باعث شده 
که روحانی درک درستی از وضع زندگی مردم نداشته باشد.« 
سال ۹۸ این تخریب ها ادامه داشت به نحوی که سایت های 
دلواپس به بیان جزئیات خانه ادعایی پرداختند و نوشتند:» بنابر 
اطلاعاتی که برخی از رسانه ها منتشر کرده اند، این خانه با 5۰۰ 
متر عرصه و ۹۰۰ متر اعیان در خیابان ثارا... )کامبیز سابق( قرار 
دارد. علاوه بر حسن روحانی برخی از وزرای وی چه در دولت 

گذشته و چه در دولت فعلی در مناطق مرفه نشین و گران تهران 
زندگی می کنند. سالجاری شهرداری اقدام به نصب بنری در 
مقابل منزل روحانی کرد. بنری که برای روحانی انتخاب شده بود 
درباره مذمت کاخ نشینی بود. نکته اینجاست که حسن روحانی 
از سوی منتقدان خود همیشه به عنوان فردی معرفی شد که 
به خاطر سکونت در ولنجک فردی اعیان نشین بوده و از جنس 
مردم نیست. مخالفان سیاسی روحانی حتی محل جلسات او با 
بزرگان اعتدال و اصلاحات را در همین مکان عنوان می کردند 
به عنوان نمونه ۲3 خرداد سالجاری توئیتر روزنامه ایران خبر داد 
جمعه  شب گذشته، حسن روحانی رئیس دولت های یازدهم و 
دوازدهم، محمد خاتمی، حسن خمینی و علی اکبر ناطق نوری 
در منزل روحانی واقع در ولنجک تهران تشکیل جلسه داده اند. 
این صفحه مجازی همچنین با بیان بخشی از جزئیات این دیدار 
اظهار کرد: گفته می شود اقدامات مربوط به »مباحث سیاسی 
انتخابات آتی« موضوع این جلسه بوده است. روزنامه ایران 
نوشت: پس از انتشار این توئیت بود که افراد و جریان های حامی 
حسن روحانی به صورت شتاب زده نسبت به این خبر واکنش 

نشان دادند. 
 اقامت خاتمی در سکوت

سیدمحمد خاتمی هم پس از پایان ریاست جمهوری اش 
در دفتری مستقر شد. او در بنیاد باران بود تا اینکه در سال ۹7 
رئیس دفتر رئیس دولت اصلاحات گفت: آن دفتر صاحب و 

حساب و کتاب دارد؛ ما مهمان دفتر امام و حاج حسن آقا بودیم. 
طبق توافقی که با بنیاد مستضعفان صورت گرفته است باید 
آنجا را آماده کنند و لذا ما سربار آنان نیستیم. او پس از آن در 

ساختمانی در خیابان یاسر حضور دارد. 
 چالش دفتر احمدی نژاد 

محمود احمدی نژاد را باید همسایه روحانی دانست. او 
هم در ولنجک اقامت دارد اما ظاهرا حضور او بدون دردسر 
نیست چنانکه سال ۹۹ پرویز فتاح رئیس بنیاد مستضعفان 
در گفت وگویی تلویزیونی که از شبکه یک سیما پخش شد 
موضوعاتی را درباره املاک این بنیاد مطرح کرد و وی در این 
برنامه گفت: »آقای احمدی نژاد هم در حال حاضر در ملک بنیاد 
مستضعفان در منطقه ولنجک هستند که زمین آن ۱۸۰۰ متر 
مربع است. البته آماده هستند منتقل شوند و به محلی در جنوب 
شهر بروند.« دفتر احمدی نژاد چنین به او پاسخ داد: » این دفتر 
و جناب آقای دکتر احمدی نژاد هیچگاه درخواستی برای در 
اختیار گرفتن ساختمان به بنیاد مستضعفان نداده اند. این دفتر 
همچنین هیچ دخالتی در تعیین یا انتخاب محل مورد نظر که 
ساختمانی متروکه بوده و بعداً بازسازی گردید، نداشته است. 
محل مذکور در آبان ماه ۱3۹۲ با انتخاب و پیشنهاد و دستور 
رئیس محترم وقت بنیاد مستضعفان و با عقد قرارداد در اختیار 
این دفتر قرار گرفته است.« داوری مشاور سابق احمدی نژاد اخیرا 
گفته است: » این ساختمان یکی از ویلاهای خیلی بزرگ در آن 
منطقه بوده که تحت اختیار بنیاد مستضعفان و مصادره ای بوده 
و احتمالا برای صاحب  منصبان رژیم پهلوی است. این ساختمان 
را بنیاد مستضعفان بازسازی و در اختیار آقای احمدی نژاد 
می گذارد و از همان سال ۹3 تا امروز، آقای احمدی نژاد در این 
ویلا ساکن است یعنی دفتر اصلی کار آقای احمدی نژاد آنجاست. 
در اطراف این ملک ساخت و ساز می شود، در این زمین هم 
می شود یک مجتمع خیلی بزرگی ساخته شود و منافع اش در 
اختیار منابع عمومی قرار بگیرد. همچنین استخر خیلی بزرگی 
دارد که البته از آن فعلا استفاده نمی کنند، بخشی از زمین به 
صورت پارکینگ است که اجتماعات بزرگی مثلا ۲۰۰، 3۰۰ نفر 

را به آنجا دعوت، صندلی می گذارند و استفاده می کنند.«

»آرمان ملی« از دفاتر روسای جمهوری روایت می کند

روحانی همسایه احمدی نژاد!

گزارش »آرمان ملی« از بازتاب گسترده مصاحبه کمال خرازی با تلویزیون الجزیره

برگ برنده ایران در امتیازگیری 
  سید کمال خرازی:  توانایی فنی برای ساخت بمب هسته ای را داریم اما تصمیمی در این خصوص نداریم

  میخائیل اولیانوف:  مقام های ارشد ایران به صراحت تولید سلاح هسته ای را رد کرده اند


